
 
Protokół Nr 10/2011 

 
z Sesji Rady Gminy w Nowym Korczynie, która odbyła się w dniu 7 czerwca 2011r. w sali 
narad Urzędu Gminy przy ul. Buskiej.  
 
Sesji przewodniczył Przewodniczący Rady Gminy  Paweł Kulik.  
 
W posiedzeniu uczestniczyli: 14 radnych Rady Gminy oraz  Wójt Gminy Paweł Zagaja, 
Skarbnik Gminy Joanna Parlak, Dyrektor Gimnazjum w Nowym Korczynie Barbara 
Karnawalaska, Dyrektor SP w Nowym Korczynie Bogusława Ziętara, Kierownik GOK 
Bogumiła Zawada, Kierownik GOPS Sławomir Wawrzenic, przedstawiciel Powiatowego 
Centrum Pomocy Rodzinie w Busku- Zdroju Dariusz Szczepaniak, radny powiatowy 
Krzysztof Wojtaś, inspektor UG Danuta Zborowska, sołtysi oraz mieszkańcy. 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 915, a zakończono o godz. 1425.  
 
Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie poprawności obrad, 
2. Przyjęcie porządku obrad, 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej Sesji, 
4. Informacja Wójta z działalności w okresie między Sesjami,  
5. Interpelacje radnych, 
6. Informacja przedstawiciela PCPR w Busku- Zdroju o realizowanych projektach.  
6a. Informacja o sukcesie uczennicy Szkoły Podstawowej w Nowym Korczynie 
w ogólnopolskim konkursie. 
7. Omówienie sytuacji finansowej Gminy Nowy Korczyn.  
8. Rozpatrzenie projektu i podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Nowy Korczyn za 
2010 rok oraz w sprawie  absolutorium dla Wójta Gminy Nowy Korczyn z wykonania 
budżetu za 2010r.  
a. odczytanie uchwały Nr 24/2011 V Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Kielcach z dnia 18 kwietnia 2011r.  w sprawie opinii 
o sprawozdaniach z wykonania budżetu Gminy Nowy Korczyn za 2010r.  wraz z 
informacją o stanie mienia jednostek samorządu terytorialnego i objaśnieniami 

b. odczytanie Wniosku i protokołu przez Komisję Rewizyjna RG 
c. wystąpienie Wójta Gminy  
d. dyskusja 
e. podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Nowy Korczyn za 2010 rok 
f. podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy.   

9. Podjęcie uchwał w sprawie: 
a.  uchwalenia zmian w budżecie gminy Nowy Korczyn na 2011 rok, 
b. pozostawienia nadwyżki środków obrotowych ustalonej na koniec okresu 

sprawozdawczego roku 2010 na koncie Zakładu Gospodarki Komunalnej 



c. rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy 
d. zatwierdzenia Regulaminu Rady Społecznej Samorządowego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Brzostkowie  
e. zatwierdzenia Regulaminu Rady Społecznej Samorządowego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Nowym Korczynie   
f. szczegółowych warunków funkcjonowania oraz trybu i sposobu powoływania i 

odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Gminie Nowy Korczyn 
g. szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania i rozkładania na raty 

należności pieniężnych Gminy Nowy Korczyn i jej jednostek organizacyjnych, 
mających charakter cywilno – prawny oraz  wskazania organów do tego 
uprawnionych. 

10. Odpowiedzi na interpelacje. 
11. Zapytania i wolne wnioski. 
12. Zamknięcie obrad Sesji. 

 

Ad. 1.  

Przewodniczący RG  Paweł Kulik  powitał zebranych i o godzinie 915 otwarł obrady dziesiątej 
sesji, oświadczając, że ustawowy skład naszej Rady Gminy wynosi 15 radnych, 
a bezwzględną większość stanowi 8 radnych, zgodnie z listą obecności aktualnie na sali 
znajduje się 14 radnych, co stanowi kworum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Ad. 2. 

Zanim przystąpiono do przyjęcia porządku obrad Pan Przewodniczący RG zaproponował 
wprowadzenie jako punkt 6a. Informacja o sukcesie uczennicy Szkoły Podstawowej w 
Nowym Korczynie w ogólnopolskim konkursie. Następnie poddał pod jawne głosowanie 
przedstawioną zmianę, w którym za było 14 radnych, nikt nie wyraził sprzeciwu i nikt nie 
wstrzymał się od głosu. Po czym poddał pod jawne głosowanie cały porządek obrad 
uzupełniony o punkt 6a. , w którym za było  13 radnych, nikt nie był przeciwko i nikt nie 
wstrzymał się od głosu, po czym p. Przewodniczący RG stwierdził, że porządek obrad został 
przyjęty jednogłośnie.    
 
Ad. 3. 
Następnie Przewodniczący RG poddał pod głosowanie jawne protokół poprzedniej sesji RG, 
w  którym: za – było 14 radnych,  nikt nie wyraził sprzeciwu, nikt nie wstrzymał się od głosu, 
po czym stwierdził, że protokół poprzedniej sesji został przyjęty jednogłośnie.  
 
Ad. 4.  
Pan Wójt Paweł Zagaja przedstawił sprawozdanie z działalności między sesjami: 
1. Została podpisana umowa z Zarządem Powiatu na dofinansowanie imprez kulturalnych tj. 

Sobótek i Kingonalii w kwocie 3tys. zł w ramach wsparcia realizacji działań pożytku 
publicznego w sferze kultury fizycznej, sportu, turystyki oraz kultury i ochrony 
dziedzictwa. 

2. Została podpisana umowa z Marszałkiem Województwa Świętokrzyskiego 
na dofinansowanie w wysokości 32 330zł ze środków z  Państwowego Funduszu Osób 
Niepełnosprawnych na modernizację instalacji centralnego ogrzewania w Samorządowym 



Zakładzie Opieki Zdrowotnej w Nowym Korczynie. Wniosek złożony był przy udziale 
Gminy Nowy Korczyn i wartość całego przedsięwzięcia to ponad 60 tys. zł.  Niebawem 
zostanie ogłoszony przetarg na realizację tego zadania. 

3. Ochotnicza Straż Pożarna w Nowym Korczynie jako jednostka działająca w krajowym 
systemie ratowniczo-gaśniczym  po złożeniu wniosku na zakup samochodu pożarniczego 
do Urzędu Marszałkowskiego otrzymała w ramach realizacji zadań w zakresie porządku 
publicznego i bezpieczeństwa obywateli oraz ochrony przeciwpożarowej 100 000zł na ten 
cel, a Gmina ma zapewnić symboliczny wkład własny w wysokości  10  000zł.   

4. Po przeprowadzeniu rokowań z lokatorami Domu Nauczyciela w Nowym Korczynie 
został podpisany akt notarialny na sprzedaż mieszkań w tym budynku. Kwota wpływu do 
budżetu gminy z tego tytułu to ok. 75tys. zł.   

5. Gmina została zobowiązana do przeprowadzenia kontroli podmiotów w zakresie 
powierzchni zajętych pod działalność gospodarczą. Zapewnił, że pracownicy Referatu 
Finansowego Urzędu Gminy skontrolują wszystkie podmioty na terenie Gminy Nowy, by 
nie było podejrzeń o stronniczość. Pan Wójt poprosił o wyrozumiałość w tym względzie, 
ale kontrole te są wynikiem zaleceń pokontrolnych Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Kielcach. Dodał, że wykonane dotąd kontrole nie wykazały żadnych nieprawidłowości.  

6. Uczestniczył w  spotkaniu ze Związkiem Zawodowym Centrum Młodych Rolników 
w spawie organizacji w porozumieniu z placówkami oświatowymi półkolonii na terenie 
Gminy Nowy Korczyn. Dodał, że jak tylko znane będą wszystkie warunki uczestnictwa 
dzieci w takim projekcie informacja zostanie przekazana mieszkańcom. Poinformował, że 
warunkiem podstawowym jest by uczestnik był dzieckiem rolnika bądź domownika 
rolnika ubezpieczonego  KRUS. Turnus trwałby 2 tygodnie- 10 dni roboczych i 
obejmowałby 2 posiłki dziennie, 3-4 wycieczki poza teren Gminy. Koszt po stronie 
rodzica to ok. 40 -50zł na jedno dziecko.  

7. Zostało zakończone postępowanie przetargowe na remont dróg powodziowych w ramach 
promesy o wartości 460tys. zł  Czarkowy- Gościniec na odcinku 720mb (230 800 zł) oraz 
w Podraje na odcinku 350mb. (70 000zł). Oba te remonty wykonana przedsiębiorstwo z 
Miechowa.  

8. W związku z podjętą uchwałą o wyrażeniu zgody na sprzedaży działki w Nowym 
Korczynie nr 1550 został ogłoszony przetarg, do którego przystąpił jeden oferent 
wpłacając wadium. Nabywca został wyłoniony, ale nie doszło jeszcze do podpisania aktu 
notarialnego. 

9. W kwestii sprzedaży mieszkań w Domu Nauczyciela w Brzostkowie po przeprowadzeniu 
rokowań w najbliższym czasie planowane jest podpisanie aktów notarialnych z 
obydwoma lokatorami.  

10. W związku z uchwałą budżetową został ogłoszony przetarg na zaciągniecie 
długoterminowego kredytu.   

11. Zgromadzona została cała dokumentacja do wydania decyzji o oddziaływaniu 
na środowisko na wniosek firmy AKSON z Krakowa zainteresowanej budową małej 
elektrowni wodnej na rzece Nida.  

12. Uczestniczył w spotkaniu z Marszałkiem Województwa oraz Dyrektorem Departamentu 
Funduszy Strukturalnych w sprawie budowy stadionu. Dotyczyło ono omówienia 
postępowania przetargowego, gdyż procedury na tym etapie nie w pełni odpowiadały 
zasadom prawa zamówień publicznych. Po sprawdzeniu dokumentacji okazało się, że 



wyłoniony wykonawca złożył droższą ofertę od tej odrzuconej- najtańszej, ale również i 
ona nie spełniała wymogów formalnych i powinno to skutkować jej odrzuceniem i tym 
samym unieważnieniem całego przetargu. Zaistniała sytuacja może spowodować, że 
dotacja na modernizację stadionu z Urzędu Marszałkowskiego w wysokości 1,3mln może 
być zagrożona. Gmina obecnie czeka na pisemną ocenę przeprowadzonego postępowania 
przez Prezesa Zamówień Publicznych oraz Urząd Marszałkowski. Dodał, że jeżeli 
potwierdzą się podejrzenia o nieprawidłowościach w wyłonieniu wykonawcy 
przedsięwzięcia to wówczas Gmina zobowiązana będzie do zwrotu wykorzystanej dotacji 
wraz z odsetkami. 

13. Poinformował o spotkaniu, w którym uczestniczył Zastępca  w Starostwie Powiatowym 
z sołtysami na temat szczegółowej melioracji. Zachęcał do wzięcia udziału rolników 
z terenu naszej Gminy w tym projekcie, które jest realizowany wspólnie z samorządem 
powiatowym i wojewódzkim poprzez Świętokrzyski Zarząd Melioracji i Urządzeń 
Wodnych w Kielcach.  Podkreślił, że jeżeli większość miejscowości z terenu Gminy 
podpisze deklaracje, to jest duża szansa na wykonania pełnego odwodnienia Gminy. 
Realizacja tego przedsięwzięcia byłaby na przestrzeni dwóch lat, pod warunkiem 
podpisania przez rolników deklaracji o udostępnieniu  części działek pod urządzenia 
wodne.  

14. Od 1 maja br. zostało uruchomione ujęcie wody przez Zakład Gospodarki Komunalnej. 
15. W maju odbyło się spotkanie zorganizowane przez Gminny Zespół Zarządzania 

Kryzysowego przy udziale Komendanta Państwowej Straży pożarnej Kazimierza Ścibiło, 
Komendanta Powiatowego Policji Romana Sobczaka celem, którego było 
skoordynowanie działań na wypadek powodzi.  

16. Pan Wójt podziękował za udział miejscowym zespołom w eliminacjach Buskich Spotkań 
z Folklorem. 

17. Zastępca wziął udział w uroczystościach związanych z uroczystościami upamiętniającymi 
rocznicę uchwalenia Konstytucji Trzeciego Maja.  

18. Pan Wójt podziękował dzieciom i młodzieży ze szkół z terenu Gminy Nowy Korczyn 
za udział w Dniu Ziemi oraz sołtysom i radnym za włączenie się w sprzątanie świata.  

 
 
Ad. 5.  
W punkcie tym interpelacje zgłosili:  
 
Pani radna Krystyna Szafraniec: 

1. Poprosiła w imieniu mieszkańców Winiar Dolnych o uzupełnienie kamieniem 
poboczy wzdłuż wyremontowanej drogi oraz o drobne kruszywo na drogę od wału 
w kierunku pana Zapiórkowskiego oraz pana Pawlika. Poprosiła o kamień na drogę 
dojazdową do pół za wałem jak również o równiarkę.  

2. Zapytała czy będą odmulane rowy i wykaszane trawy wzdłuż drogi powiatowej.  
3. Zapytała czy powstanie wiata przystankowa w Winiarach przy panu Gawliku.   

 
Pan radny Artur Gruchała czy jest planowany remont mostu w Czarkowach.  
 
Pani radna Teresa Krupska: 



1. Zapytała o możliwość nagrywania sesji.  
2. Prosiła, aby w sprawozdaniu umieszczanym na stronie internetowej Urzędu pojawiały 

się nazwiska radnych zgłaszających interpelacje, tak jak praktykowane jest 
to w innych gminach.  

3. Zapytała czy będą zainstalowane znaki drogowe w Nowym Korczynie, o które 
wnioskowała przed trzema miesiącami.  

4. Zwróciła uwagę, że obecnie priorytetem działania radnych powinno być 
uporządkowanie placu wokół Publicznego Przedszkola.  

5. Zacytowała artykuł z gazety z lutego, gdzie informowano o podpisaniu umowy 
z panem Marszałkiem Województwa na budowę placów zabaw na ternie gminy 
oraz na remonty świetlicy wiejskiej, a następnie zapytała czy prawdą jest, że te 
projekty „upadły”. 

6. Na koniec pani radna zwróciła się z propozycją do pani redaktor z Tygodnika Korso 
o sfotografowanie obecnego stanu placu przed przedszkolem.  

 
Pan radny Władysław Trela: 

1. Zaproponował, aby nie czekać na realizację szczegółowej melioracji przez ŚZMiUW 
tylko w ramach zadań własnych gminy odmulić po kilka głównych rowów 
w poszczególnych wsiach, by zapewnić dostateczne odwodnienie terenu. 

2. Zapytał czy będą budowane przydomowe oczyszczalnie i czy  mieszkańcy, którzy 
złożyli wniosek na ich budowę mogą wpłacać wkład własny. 
 

Pan radny Zbigniew Zawada: 
1. Poprosił o remont drogi gminnej przez wieś Badrzychowice, która powstała przed 12 

laty i obecnie po obfitych opadach spływająca woda z góry powoduje podmycie 
pobocza a w konsekwencji wyry w asfalcie, co stwarza niebezpieczeństwo 
uczestników ruchu.  

2. Zwrócił uwagę, że uzupełnienie drogi na Wesołej gruzem z trelinki  spowodowało, że 
stała się ona nieprzejezdna i stąd zasadne byłoby dopełnienie jej drobnym kruszywem.  

 
Pani radna Elżbieta Matuszewska zapytała na jakim etapie jest realizacja projektu budowy 
„solarów”.  
 
Pan radny Grzegorz Borla: 

1. Zapytał czy jest w planie regulacja rzeki Nidy, gdyż przy ujęciu jest ona zwężona 
i zamulona.  

2. Zwrócił uwagę, że na odcinku ok. 400mb droga gminna w Sępichowie się obrywa 
i wymaga remontu. 
 

Pan radny Czesław Zawada:  
1. Przychylił się do propozycji pana radnego Władysława Treli, by wykonać odmulenie 

kilku rowów na terenie wsi.  
2. Poprosił o kruszywo na drogi dojazdowe do pól dochodzących do drogi krajowej 

Kraków- Sandomierz.  
 



Ad. 6. 
Głos zabrał przedstawiciel Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Busku- Zdroju pan 
Dariusz Szczepaniak. Poinformował, że PCPR mieści się na II piętrze nad ARiMR, 
a na I piętrze znajduje się Poradnia Psychologiczno- Pedagogiczna. PCPR jest jednostką 
organizacyjną powiatu buskiego i jej zwierzchnikiem jest starosta, zajmuje się realizacją 
zadań opieki społecznej o charakterze ponadgminnym, osobami niepełnosprawnymi, 
dysfunkcjami i patologiami rodziny, osobami starszymi i nadzoruje pracę placówek 
opiekuńczo- wychowawczych i sprawujących opiekę nad osobami starszymi. Prowadzi także 
akcję „żółta karta”, „niebieska karta”, gdzie można zgłaszać osoby, którym udzielana jest 
głównie pomoc rzeczowa. Ponadto organizuje kolonie dla dzieci, prowadzi wolontariat, który 
zajmuje się m.in. zbiórką żywności, rozdziela turnusy rehabilitacyjne. Od 2008r. PCPR 
realizuje także projekty systemowe, których celem jest wzrost aktywności zawodowej, 
społecznej i edukacyjnej mieszkańców powiatu buskiego korzystających z pomocy 
społecznej. W 2011 roku w  ramach projektu  „Nowy zawód – nowy start” PCPR  
zaktywizuje  grupę 150 osób, w tym 100 osób niepełnosprawnych, którym zaproponuje 
następujące rodzaje kursów: opiekunka dziecięca, spawacz metodą MIG/MAG, obsługa 
paliw, opiekun osób starszych i niepełnosprawnych z prawem jazdy kat. B, usługi 
szkoleniowo-doradcze z elementami rehabilitacji, podczas których odbędą się kursy: 
bukieciarz- florysta, masażysta, podstawy obsługi komputera i Internetu. Poinformował, że II 
turnus szkoleniowy odbędzie się od 21 czerwca do 10 lipca, a III od 25 lipca do 14 sierpnia. 
Obejmuje on tydzień szkoleń w ZDZ w Busku Zdroju i dwa tygodnie w ośrodku 
w Zakopanym. Dodatkowo dla osób niepełnosprawnych mających problem 
z przemieszczaniem się zapewniony jest transport na zajęcia. Kryteriami branymi pod uwagę 
przy rekrutacji uczestników projektu jest okres pozostawiania bez pracy, dochód, 
wykształcenie i rodzaj niepełnosprawności. Zgłaszać mogą się osoby od 18 roku życia 
do wieku emerytalnego.  Pracownicy socjalni po otrzymaniu zgłoszenia do udziału 
w projekcie dojeżdżają do uczestnika spisują wywiad, a następnie weryfikują go z innymi.  
Podkreślił, że celem jego wizyty jest dotarcie przez radnych i sołtysów do osób 
niepełnosprawnych i zachęcenie ich do wzięcia udziału w realizowanym projekcie.  Przekazał 
broszury promujące realizowany projekt jak również informujący o działalności PCPR 
w Busku- Zdroju.    
 
Pani sołtys Danuta Ragan zapytała czy samochód zakupiony w ramach projektu może być 
wykorzystywany do przewożenia osób niepełnosprawnych na badania do lekarza.  
 
Pan Dariusz Szczepaniak wyjaśnił, że ponieważ samochód został zakupiony w  ramach 
projektu zatem powinien być wykorzystywany wyłącznie na ten cel przynajmniej w roku, 
w którym został zakupiony. Taka konieczność wynika z finansowania jego utrzymania 
z projektu. 
 
W związku z faktem, iż PCPR jest dysponentem środków z PFRON, a Samorządowy Zakład 
Opieki Zdrowotnej w Brzostkowie złożył stosowny wniosek o otrzymanie dofinansowania 
z tego funduszu pan Wójt zapytał jakimi kryteriami kieruje się PCPR przyznając pomoc.  
Dodał, że SZOZ w Nowym Korczynie otrzymał z Urzędu Marszałkowskiego takie 
dofinansowania po wykazaniu, że prowadzi rehabilitacje osób niepełnosprawnych.     



Pan Dariusz Szczepaniak wyjaśnił, że on osobiście nie zajmuje się takimi sprawami, 
ale zobowiąże się przekazać te interpelację do odpowiedniego wydziału. Dodał, że w tym 
roku drastycznie zostały ograniczone środki na PFRON i Fundusz Pracy i w związku z tym 
dużo decyzji jest odmownych. Zapewnił, że Gmina otrzyma na piśmie informację dotycząca 
możliwego wsparcia dla SZOZ w Brzostkowie.  
 
Pan Przewodniczący podziękował panu Dariuszowi Szczepaniakowi za przybycie na sesję 
oraz za dostarczenie materiałów promocyjnych.  
 
Ad. 6a.  
Pani Dyrektor Bogusława Ziętara poinformowała, że Aneta Kukuła uczennica szóstej klasy  
Szkoły Podstawowej w Nowym Korczynie  wykazała się swoją wiedzą w minioną sobotę – 
4 czerwca – podczas ogólnopolskiego konkursu historycznego pn. ”Losy Bliskich i losy 
Dalekich – życie Polaków w latach 1914- 1989”. Do tego konkursu, który był organizowany 
przez Małopolskiego Kuratora Oświaty przy współpracy Ministerstwa Edukacji Narodowej  
przygotowywana była pod okiem pani Barbary Bonar. Celem jego było zainteresowanie 
uczniów najnowszą historią Polski ze szczególnym uwzględnieniem historii regionalnej, 
poznawanie historii narodu i państwa poprzez pryzmat, rozwijanie umiejętności 
wyszukiwania i korzystania z informacji zawartych w różnych źródłach. Aneta Kukuła już od 
września przygotowywała pracę indywidualną opierającą się na źródłach historycznych 
dzięki, której zakwalifikowała się do grona trzech uczniów reprezentujących w Krakowie 
województwo świętokrzyskie. Do etapu ogólnopolskiego dostało się 18 uczniów z kilku 
województw, którzy mieli za zadanie ustnie zaprezentować swoją pracę uzasadniając wybór 
tematu oraz odpowiadać na pytania komisji dotyczące przygotowanego opracowania. Spośród 
tych wszystkich uczniów najlepszą okazała się Aneta Kukuła, która w nagrodę otrzymała 
jednorazowe stypendium ufundowane przez Fundację Armii Krajowej w Londynie 
oraz nagrodę książkową.  W sobotę odbyło się także uroczyste podsumowanie konkursu, 
w którym uczestniczył Prezydent miasta Krakowa, Małopolski Kurator Oświaty oraz Prezes 
Fundacji Armii Krajowej w  Londynie. Podkreśliła, że ogromny wkład w przygotowanie 
uczennicy włożyła pani Barbra Bonar, której uczniowie od wielu lat osiągają znaczne sukcesy 
na szczeblu wojewódzkim i centralnym. W poprzednim roku również wychowankowie pani 
Barbary Bonar reprezentowali województwo świętokrzyskie na szczeblu centralnym 
w konkursie „Losy żołnierza i dzieje oręża polskiego”. Na zakończenie pani dyrektor 
podkreśliła, że pani Barbra Bonar zasługuje na wyrazy uznania i podziękowanie. 
 
Pan Wójt w imieniu Rady Gminy i sołtysów podziękował za godne reprezentowanie gmina 
na szczeblu centralnym i pogratulował sukcesu Anecie Kukuła oraz wręczył laureatce rower. 
Następnie pogratulował i podziękował za włożony trud w przygotowanie uczennicy pani 
Barbarze Bonar.   
 
 
Ad.7. 
Pan Wójt zwrócił uwagę, że informacja o sytuacji finansowej gminy oparta będzie głównie 
na tych kilku miesiącach wydatkowania środków z budżetu. Kwoty, które zostały 
zaplanowane w budżecie na 2011r. okazały się wpływami sztucznymi niemożliwymi 
do osiągnięcia. Dodał, ze najlepiej to zobrazuje sprawozdanie z wykonania budżetu z I 



półrocza, które zostanie sporządzone w sierpniu. Najbardziej zagrożone są wpływy 
z mandatów z fotoradaru -1,3mln jak i ze sprzedaży mienia gminnego – 1mln. Podkreślił, że 
jedynie możliwe jest osiągnięcie maksymalnie 10% z tych zaplanowanych kwot, czyli 230tys. 
zł, co spowoduje na koniec roku bardzo trudną sytuację finansową.  

Zwrócił uwagę, że zgodnie z uchwalonym budżetem do zbilansowania się wydatków i 
przychodów zakładany był kredyt w wysokości 2,7mln z uwzględnieniem tych wpływów w 
kwocie 2,3mln. Zatem zgodnie z sugerowanym wcześniej scenariuszem zadłużenie gminy 
może osiągnąć prawie 60%. Również zobowiązania wynikające z wymiany opraw 
energooszczędnych w kwocie ponad 1,2mln zwiększają zadłużenie gminy. Wyjaśnił, że po 
przeprowadzeniu kilkumiesięcznej analizy sytuacji gminy twierdzenie przed wyborami, 
że gmina jest w  dobrej sytuacji służyło jedynie wprowadzeniu mieszkańców w błąd. 
Wyjaśnił, że zadłużenie gminy jest wieloletnie i obecnie sięga ponad 7,7mln zł bez odsetek, 
a dodatkowo  wierzytelności sprzedane Deutsche Bank w wysokości 1,2mln od tego roku 
również wlicza się do kredytów, co daje łącznie ponad 9mln zł długu.  

Zaplanowane były wpływy z tytułu sprzedaży budynku po szkole w Piasku Wielkim 
w wysokości 320tys. zł, ale jak widać nie ma zainteresowania tym obiektem wśród 
inwestorów. Znalazł się nabywca na działkę w Nowym Korczynie o pow. 11a i z tytułu jej 
sprzedaży wpłynie 36tys. zł. Poinformował, że wycena działek, które były w użytkowaniu 
wieczystym i Rada Gminy wyraziła zgodę na ich sprzedaż waha się od 3tys. do 20tys. zł, 
zatem wpływy z tego tytułu będą także symboliczne. Finalizowana jest sprzedaż mieszkań w 
domach nauczyciela, wpływy z tego tytułu będą w wysokości ok. 120tys. zł. 

Zwrócił uwagę, że wpływy z tytułu podatku rolnego i od nieruchomości są na 
wysokim poziomie jednakże nie są one w stanie zabezpieczyć powstałej zadyszki finansowej. 

Zgodnie z zaleceniami pokontrolnymi NIK i Komendy Wojewódzkiej  Policji 
Komendant Straży Gminnej uruchomił procedurę naprawy powstałych błędów, dodał, że 
zaksięgowano jedynie 17,5tys. zł z tytułu mandatów w tym roku, co jest znikomym 
procentem co do planowanych wpływów. Zwrócił uwagę przy tym na koszty ponoszone na 
utrzymanie Straży Gminnej m.in. na usługi pocztowe, przejazdy czy wynagrodzenia, które 
przewyższają wpływy z działalności jednostki.       
 Następnie pan Wójt odniósł się do złej sytuacji finansowej Zakładu Gospodarki 
Komunalnej w  Nowym Korczynie, poinformował, że przekazywane dotacje z Gminy nie 
zabezpieczają bytu tej jednostki. W związku z tym konieczne będzie zwołanie sesji 
poświęconej omówieniu kwestii dalszego funkcjonowania Zakładu. Zwrócił 
uwagę, że obecnie wszystkie usługi świadczone przez Zakład tj. dostarczanie wody, wywóz 
śmieci czy kanalizacja przynoszą straty. Uruchomienie własnego ujęcia wody jest jedynie 
ucieczką od całkowitej zapaści ZGK, również podjęcie uchwały w sprawie pozostawienia 
nadwyżki środków obrotowych ustalonej na koniec okresu sprawozdawczego roku 2010 na 
koncie Zakładu Gospodarki Komunalnej ma na celu uchronienie przed zwiększeniem 
zadłużenia Zakładu. Wyjaśnił, że nadwyżka  w wysokości ponad. 60tys. zł powstała 
z wypłaty odszkodowania Zakładowi po zniszczeniu kanalizacji przez powódź. Z uwagi 
na fakt, że środki te wpłynęły na konto ZGK na koniec roku, nie było możliwości ich 
wydatkować w roku 2010. Dodał, że lepsze funkcjonowanie Zakładu w ubiegłym roku 
wynika z większej ilości świadczonych usług na rzecz gminy z racji usuwania skutków 
powodzi. Na pogorszenie sytuacji ZGK wpływ ma również fakt, że w wyniku powodzi 
zostały uszkodzone maszyny, uruchomienie pomp mimo braku pozwolenia wodnoprawnego 
sprawiało, że ujęcie wodne nie mogło dostarczać wody do mieszkańców, ale  również 
generowało koszty. Obecnie ZGK ponosi nie jak było do tej pory podawano 42%, a o 15% 
więcej, związane jest to z nieszczelną siecią jak i z tym, że od lat nie legalizowane były 
liczniki i mogą błędnie wskazywać pobór wody i dlatego część nadwyżki przeznaczona 
będzie na naprawę lub wymianę dotychczasowego opomiarowania. 



 Pan Wójt poinformował, że sytuację finansową pogarsza również zmniejszenie 
subwencji oświatowej na szkoły o 255tys. zł, co również sprawia, że uchwalony budżet nie 
jest w stanie się zbilansować.  
 Sytuacja finansowa Gmina sprawia, że zgłaszane potrzeby w interpelacjach 
przez radnych czy przez sołtysów w wolnych wnioskach nie będą w 100% realizowane, gdyż 
nie ma w budżecie zabezpieczonych w takiej ilości środków. W związku z powyższym 
poprosił o zrozumienie. Podkreślił, że zwrot dotacji na modernizację stadionu- 1,3mln zł, 
może spowodować całkowite „rozłożenie gminy na łopatki”.  
 Zwrócił uwagę na wysyłane anonimy do różnych instytucji m.in. do sanepidu 
w kwestii Publicznego Przedszkola w Nowym Korczynie, co tylko zwiększa koszty z racji 
obowiązku realizacji zaleceń pokontrolnych. Poinformował, że już wcześniej wspólnie 
z dyrekcją powzięte zostały kroki zmierzające do zwiększenia powierzchni zajmowanej przez 
przedszkole, w tym celu zostaną zaadoptowane dodatkowe sale. Przedsięwzięcie to jest na 
etapie wyłaniania wykonawcy do przeprowadzenia remontu. Anonimy powodują jedynie to, 
że służby kontrolujące zmuszone są do spoglądania baczniejszym okiem  na obiekty.  
 Odniósł się także do decyzji o zamknięciu szkoły w Ostrowcach i zarzutów, że 
poprzez jej likwidację rozdziela się klasy w innych placówkach i nie ma przez to żadnych 
oszczędności. Poinformował, że została przeprowadzona kalkulacja kosztów przy łączonych 
klasach i przy ich rozłączeniu i stwierdzono, że nie jest ta różnica aż tak duża, a warunki 
do nauki dla uczniów o wiele lepsze. W związku z tym należy dać dzieciom szansę uczenia 
się w lepszych warunkach. Dodał, że gmina z budżetu musiała na początku roku wypłacić 
280tys. zł, gdyż część nauczycieli nie osiągało średniego wynagrodzenia zagwarantowanego 
w  Karcie Nauczyciela. 
 Następnie odniósł się do stanu infrastruktury drogowej na terenie gminy i zgłaszanych 
potrzeb w tym zakresie, wyjaśnił, że na chwilę obecną do uzupełnienia nawierzchni 
wykorzystywany jest dotychczas zgromadzone kruszywo na placu ZGK bez dokonywania 
zakupu, a usługi świadczy Zakład. Dodał, że budowa dwóch dróg powodziowych będzie 
całkowicie sfinansowana ze środków zewnętrznych  z MSWiA. Będą czynione także starania  

 Pozostałe inwestycje, w tym budowa placów zabaw czy remont dróg w ramach tzw. 
„schetynówek” zostają zawieszone ze względu na brak środków w budżecie na wkład własny. 
Zaniechanie tych inwestycji wynika właśnie z braku wpływów w takiej wysokości jak było 
to zaplanowane w budżecie ze sprzedaży mienia gminnego  czy mandatów, deficytu 
w wysokości 1,3mln zł oraz 1,4mln zł kredytu. 

Zwrócił uwagę na czynione starania o pozyskiwanie środków z zewnątrz, zostanie 
złożony wniosek do MSWiA  o dodatkowa promesę na odbudowę infrastruktury uszkodzonej 
po powodzi, również i nie byłoby możliwości zakupu samochodu strażackiego bez wsparcia 
z zewnątrz. 

Kolejną kwestią jaką pan Wójt poruszył była budowa przydomowych oczyszczalni, 
poinformował, że sporządzona dokumentacja obejmuje ponad 340 domostw, a możliwości 
finansowe gminy pozwalają na realizację od 50 do 100 zbiorników. Gmina nie jest w stanie 
zapewnić wkładu własnego na tak wielkie przedsięwzięcie, a całością kosztów nie mogą być 
obciążeni mieszkańcy. Dodał, że zaplanowano, że mieszkańcy będą dopłacać ok. 3tys. zł 
do zainstalowanego zbiornika, czyli  do budżetu wpłynie ok. 300tys. zł na ten cel, a nie jak 
zakładano 450tys. zł.       

 
Pan Wójt zachęcał radnych do zadawania pytań związanych z finansami gminy.  
 
Pani radna Teresa Krupska zwróciła uwagę, że gminy ościenne są również zadłużone i nawet 
przy wyższym wskaźniku zadłużenia realizują inwestycje. Dodała, że planując wpływy 
ze sprzedaży szkoły w Piasku Wielkim nikt nie myślał, że nie będzie zainteresowania tym 
obiektem. Również nie dało się przewidzieć, że po zmianie przepisów prawa koszty wymiany 
opraw energooszczędnych będą wliczane do kredytów jak i to, że nie będzie możliwości 



korzystania z fotoradaru. Następnie odniosła się do wypowiedzi pana Wójta nt. anonimów na 
przedszkole, zapewniła, że ani ona ani jej dziecko ich nie pisała i od zawsze postulowała 
za uruchomieniem nowego oddziału. Dodała, że obowiązkiem każdego radnego jest 
zapewnienie  bezpieczeństwa mieszkańcom, a by zapewnić czystość i nie potrzeba dużych 
pieniędzy, wystarczy uporządkować otoczenie, wykosić trawę, zrobić piaskownicę. Zwróciła 
uwagę, że do każdej instytucji państwowej konieczne jest dopłacanie, a w innych gminach 
nauczycielom dużo większe kwoty musiały Gminy zapłacić z tytułu nieosiągnięcia średniego 
wynagrodzenia.  
 
Pan Wójt przypomniał, że punkt w porządku obrad dotyczący omówienia sytuacji finansowej 
Gminy został umieszczony na wniosek pana radnego Zbigniewa Zawady i w nim  informuje 
o stanie finansów a nie użala się. W swojej informacji szczególną uwagę zwrócił 
na newralgiczne punkty i zagrożenia związane z uzyskaniem planowanych dochodów. Dodał, 
że po przedłożeniu do RIO sprawozdania z wykonania budżetu za pierwsze półrocze łatwiej 
będzie przeanalizować osiągnięte wpływy i poniesione wydatki. Wyjaśnił, że ze względu 
na mniejsze niż to było zakładane w budżecie wpływy konieczne jest ograniczanie wydatków.  
 
W kwestii Przedszkola Publicznego w Nowym Korczynie wypowiedziała się pani Dyrektor 
Szkoły Podstawowej w Nowym Korczynie. Poinformowała, że Rada Gminy w  poprzedniej 
kadencji przyznawała środki na utrzymanie przedszkola i utworzenie drugiej grupy, jednakże 
na remonty nie było pieniędzy. Zwróciła uwagę, że placówka inaczej funkcjonowała 
po pozyskaniu środków unijnych. Przyznała, że przedszkole jest zaniedbane, bo od wielu lat 
nie było robione w nim remontów. Zwróciła uwagę, że jeszcze przed wymianą okien sanepid 
kontrolował  obiekt dwukrotnie i  nie było takich zarzutów. Dodała, że anonim wpłynął 
20 maja, a 12 maja ogłoszony był przetarg na roboty remontowe w przedszkolu. Prace 
możliwe będą do wykonania dopiero w okresie wakacji pod nieobecność dzieci. Przesunięcie 
terminu przeprowadzenia remontu spowodowane także było tym, iż dopiero na tej sesji 
uchwałą Rady Gminy zostanie przekazane część środków zabezpieczonych na remont 
budynku szkoły podstawowej oraz zwiększony plan wydatków o 15tys. zł pochodzące 
od rodziców. Z tych środków zaadoptowane zostaną pomieszczenia po BOSzS, będzie 
wykonany remont kuchni, wylewki itp. Zwróciła uwagę, że Ministerstwo Edukacji 
Narodowej dopuszcza utworzenie przedszkola w domu prywatnym i wówczas nie ma aż 
takich obostrzeń co do spełnienia wszystkich norm, natomiast w przypadku przedszkola 
publicznego, które powstało po 1998r. musi ono przejść pewne procedury, by zwiększyć 
metraż i zwiększyć standardy. Efektem przeprowadzonej kontroli jest to, że przedszkole od 
1 czerwca nie będzie czynne do godz. 15:00, gdyż nie ma  zapewnionych 3 posiłków 
w przedszkolu co uniemożliwia jego funkcjonowanie przez 8 godzin. Podkreśliła, że 
wydłużenie czasu pracy placówki było wyciągnięciem ręki w  kierunku  rodziców, by 
zapewnić ich dzieciom opiekę. Pani Dyrektor poinformowała, że wpłynęło już 41 podań 
na umieszczenie dzieci w przedszkolu, dodatkowo 5latki mają obowiązek przygotowania 
przedszkolnego w związku z tym od września zostaną zwiększone opłaty i wprowadzony 
trzeci posiłek. Natomiast jeżeli chodzi o plac zabaw, to prace muszą być realizowane 
w szerokim zakresie i nie wystarczy tylko wykosić trawę i zakupić huśtawki. Trzeba 
rozpocząć działania od odwodnienia terenu oraz wykonania należytego ogrodzenia. Zgodnie 
ze sporządzonym kosztorysem wartość takiego przedsięwzięcia to ponad 260tys. zł, obecnie 
prowadzone są rozmowy z Wojewodą, by pozyskać 115tys. zł z Ministerstwa Edukacji 
Narodowej w ramach programu Radosna Szkoła, a 115 600zł byłoby po stronie Gminy.  
Na koniec pani Dyrektor odniosła się do pojawiając się zapisach internautów na stronie 
Urzędu o ciągłym inwestowaniu w szkoły i w związku  tym o braku pieniędzy na inne 
przedsięwzięcia. Wyjaśniła, że subwencja oświatowa została obcięta nie z winy nauczycieli 
czy likwidacji szkoły  w Ostrowcach, ale  z racji zmniejszenia liczby dzieci w  szkołach. 
Zwróciła uwagę, że zmiana Regulaminu wynagradzania nauczycieli i obniżenie dodatków 



sprawiło jedynie, że Gmina zobowiązana była na koniec roku do zapłaty 290tys. zł 
na wyrównania. Zaapelowała, by ustalając przeszłoroczny Regulamin wprowadzić takiej 
wielkości dodatki, by nie było konieczności na koniec roku wyrównywania do średniego 
wynagrodzenia. Podkreśliła, że takie komentarze stawiają w negatywnym świetle cała oświatę 
z terenu Gminy Nowy Korczyn. 
 
Pan Przewodniczący RG dodał, że Związek Nauczycielstwa Polskiego wielokrotnie zwracał 
się z prośbą do Wójta i Komisji Oświaty o zwiększenie niektórych dodatków tj. 
motywacyjnego, za wychowawstwo, dyrektorskiego, by finansowo nagrodzić tych 
nauczycieli, którzy wkładają większy wkład w pracę. Tymczasem okazywało się, ze lepiej 
obniżać przez cały rok, a  potem wszystkim wypłacać po równo, zgodnie z art. 30 Karty 
Nauczyciela, bo zawsze trzeba było szukać „pozornych oszczędności”. Zaoszczędzone 
pieniądze należało i tak oddać na koniec roku.  
 
Pan Wójt odniósł się do tematu, z którym także generują się pieniądze, a wiec przedszkole. 
Zwrócił uwagę na zachęcanie przez panią raną Teresę Krupską pani redaktor 
do fotografowania obecnego stanu placu przed przedszkolem, co było postępowaniem nie 
fair. Podkreślił, że należy promować Gminę z jak najlepszej strony. Przykro się robi, jak przy 
działaniu napotyka się na kłody, a przecież powinny być podjęte wspólne działania 
zmierzające do poprawy sytuacji. Dodał, że już na początku swojej kadencji wyszedł  
inicjatywą, by przenieś BOSzS i tym samym zwiększyć metraż przedszkola, by dzieciom 
zapewnić lepsze warunki.  Wyjaśnił, że likwidacja szkoły w Ostrowcach odbierana jest tylko 
jako wyrządzenie ogromnej krzywdy dzieciom, a przecież uczniowie będą uczyć się 
w lepszych warunkach, a także wszyscy nauczyciele nieobjęci  wiekiem emerytalnym znaleźli 
zatrudnienie- 2 w Nowym Korczynie i 1 w Brzostkowie. W związku z trudną sytuacją 
finansową  Gmina nie jest w stanie ponieść w takiej wysokości nakładów, by spełnić 
zalecenia pokontrolne Inspektoratu Nadzoru Budowlanego, sanepidu czy Państwowej Straży 
Pożarnej.  
 
Pan radny Zbigniew Zawada zwrócił uwagę, że wszystkim zależy na tym, by finanse Gminy 
były jak najlepsze, wówczas wszystkim pracowałoby się jak lepiej. Wyjaśniła, że składając 
wniosek o omówienie sytuacji finansowej chciał, by podyskutować na ten temat i poczynić 
odpowiednie kroki by finanse w jakiś sposób uzdrowić. Uważa, że jedynym wyjściem jest 
pozyskiwanie środków z zewnątrz i szukanie maksymalnych oszczędności u siebie. Dodał, 
że w wypowiedzi pana Wójta brakuje mu informacji właśnie o czynionych zabiegach, by 
pomniejszyć wydatki i by pozyskać środki z zewnątrz. Samo narzekanie nie zmieni w żaden 
sposób sytuacji trzeba podjąć jakieś działania. Oszczędności należy szukać nawet 
w połączeniach z telefonów służbowych. Następnie odniósł się do informacji o ponad 50% 
wody odprowadzanej pozalicznikowo i podawanych wcześniej danych o 37%statach, co było 
wprowadzaniem w  błąd.   
 
Pan Wójt przyznał, że wniosek pana radnego był zasadny w kwestii omówienia stanu 
finansów. Wyjaśnił, że działania zmierzające do uruchomienia własnego ujęcia wody miały 
na celu ograniczenie kosztów jak i wywiązanie się z umów zawartych z donatorami. 
Faktyczne straty wykazane zostały dopiero przez p.o. Dyrektora ZGK Czesława 
Bednarskiego i zobowiązany on został do sporządzenia kalkulacji cen wody, śmieci 
i kanalizacji w oparciu, co zostanie przedstawione na następnej sesji.  Dodatkowo ustalono, 
iż zaoszczędzone środki z produkcji wody zostaną przeznaczone na uszczelnianie sieci 
oraz na jej opomiarowanie. Zabiegi te mają wykazać czy są nielegalne rozbiory wody czy też 
straty wynikają z częstych awarii. Zwrócił uwagę, że również sprzedaż Domów Nauczyciela 
miała na celu uchronić Gminę przed ponoszeniem kosztów związanych z realizacją zaleceń, 
gdyż po sprzedaży przechodzą one na nabywców. Obniżono także koszty rozmów 



telefonicznych, gdyż dotąd za telefony komórkowe kierowników jednostek podległych płacił 
Urząd, obecnie takie praktyki zostały zaniechane oraz wprowadzono ograniczenia w ich 
korzystaniu. Dodatkowo wydane zostało Zarządzenie, które zobowiązuje pracowników 
do rejestrowania rozmów prywatnych z telefonów służbowych. 
 
Pan radny Czesław Zawada odniósł się z aprobatą do słów pani Dyrektor Bogusławy Ziętary, 
zaproponował, aby sfotografować w jakim stanie obiekt została obecna władza, a potem 
po wykonaniu remontu w czasie wakacje. Następnie pochwalił pana Wójta za podejmowane 
działania.  
 
Pan Przewodniczący Rady Gminy zarządził 10 minutową przerwę.     
 
 
Ad. 8a.  
Pan przewodniczący RG odczytał uchwałę Nr 24/2011 V Składu Orzekającego Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Kielcach z dnia 18 kwietnia 2011r.  w sprawie opinii 
o sprawozdaniach z wykonania budżetu Gminy Nowy Korczyn za 2010r.  wraz z informacją 
o stanie mienia jednostek samorządu terytorialnego i objaśnieniami, która stanowi załącznik 
do niniejszego protokołu.  
 
Ad. 8b.  
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej – pani Elżbieta Matuszewska odczytała wniosek 
o udzielenie absolutorium oraz protokół z posiedzenie Komisji Rewizyjnej, stanowią te 
dokumenty załącznik do niniejszego protokołu. Dodała, że wniosek w/w złożony 
do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach, został pozytywnie zaopiniowany przez tę 
instytucję, co potwierdza stosowna uchwała.   
 
Ad. 8c.  
Pan Wójt zwrócił uwagę, że istotny wpływ na realizację zeszłorocznego budżetu miała wpływ 
powódź, gdyż 4,9mln dodatkowych dochodów stanowiły środki na zasiłki czy odbudowę 
uszkodzonej infrastruktury. Spowodowało to wzrost wskaźników, a  przez to  poprawę 
kondycji finansowej Gminy. Dodał, że w bieżącym budżecie nie ma zaplanowanych takich 
dochodów, a nawet te zaplanowane z mandatów czy sprzedaży mienia gminnego nie są 
do osiągnięcia w takiej wysokości  i w związku z tym wskaźniki na koniec roku będą niższe. 
W konsekwencji wydanej pozytywnej opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach 
oraz wniosku Komisji Rewizyjnej pan Wójt wnioskował o udzielenie absolutorium 
na podstawie przedstawionego sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2010. 
 
Ad. 8d.  
Punk pozostał bezprzedmiotowy. 
 
Ad. 8e.  
Przewodniczący Rady Gminy odczytał projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia 
sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Nowy 
Korczyn za 2010 rok, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego projektu uchwały poddał 
go pod głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od głosu 
i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały został 
przyjęty jednogłośnie. 

Ad. 8f. 

Przewodniczący Rady Gminy odczytał projekt uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta 
Gminy, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego projektu uchwały poddał go pod 



głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od głosu i nikt nie 
wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały został przyjęty 
jednogłośnie. 
 
Pan Wójt podziękował za udzielone absolutorium, jest to pozytywne zamknięcie budżetu 
za 2010r, który jest wynikiem pracy władzy poprzedniej kadencji.  
 
Ad.9a. 
Na prośbę pana Przewodniczącego RG głos zabrała pani Skarbnik. Wyjaśniła, 
że w przedstawionym projekcie uchwały dokonuje się zmian w planie dochodów 
budżetowych w związku z rozliczeniem projektu dotyczącego modernizacji GOK-u środki 
unijne w wysokości 92 253zł przeznaczone zostaną bezpośrednio na spłatę pożyczki 
zaciągniętej w BGK na wyprzedzające finansowanie tego projektu. Ponadto zwiększa się 
dochody z tytułu pomocy finansowej z Województwa Świętokrzyskiego dla Gminy na zakup 
samochodu pożarniczego dla OSP w Nowym Korczynie w wysokości 100tys. zł 
oraz z PEFRON-u na modernizację instalacji centralnego ogrzewania w budynku SZOZ 
w Nowym Korczynie w wysokości 32 333. zł. Zwiększa się również dochody z tytułu 
rozliczenia wydatków niewygasających w dziele Oświata i wychowanie, gdyż minął termin 
przewidziany w uchwale, środki te zostaną ponownie zwrócone do szkół, aby mogły 
dokończyć rozpoczęte remonty. W związku  z wpłatami dokonanymi przez rodziców 
na remont przedszkola  zwiększono dochody o 15tys. zł.  z tego tytułu. Konsekwencją 
omówionych zmiany w dochodach są zmiany  wydatkach Gminy. Dodatkowo w załączniku 
nr 3 zmienia się rozchody wynikające ze spłaty pożyczki na wyprzedzające finansowanie.   
 
Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w spawie uchwalenia zmian w budżecie 
Gminy Nowy Korczyn na 2011 rok, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego projektu 
uchwały poddał go pod głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie 
wstrzymał od głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt 
przedmiotowej uchwały został przyjęty jednogłośnie. 

 

Ad. 9b.   

Pan Przewodniczący RG wyjaśnił, że kwestia nadwyżki omawiana były przy okazji punktu 
dotyczącego sytuacji finansowej Gminy Nowy Korczyn.  

Pan Wójt dodał, że problemy finansowe ZGK omawiane były przez wszystkich radnych 
podczas posiedzeń wspólnych Komisji Rady Gminy. Przedmiotowy projekt uchwały jest 
konsekwencją złożonego przez p.o. Dyrektora ZGK Czesława Bednarskiego wniosku 
z prośbą o pozostawienie na koncie Zakładu nadwyżki w wysokości 67 977zł. Zwrócił uwagę, 
że podjęcie tej uchwały skutkować będzie zmniejszeniem dotacji dla Zakładu. 

Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w spawie pozostawienia nadwyżki środków 
obrotowych ustalonej na koniec okresu sprawozdawczego roku 2010 na koncie Zakładu 
Gospodarki Komunalnej, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego projektu uchwały 
poddał go pod głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od 
głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały 
został przyjęty jednogłośnie. 

Ad. 9c. 

Pan Przewodniczący RG zwrócił uwagę, że radni otrzymując materiały na sesję mieli 
możliwość zapoznania się z treścią skargi i zgłaszania ewentualnych uwag. W związku z tym, 



że skarga ta została złożona do Wojewody Świętokrzyskiego na działalność Wójta Rada 
Gminy zobowiązana udzielić na nią odpowiedzi w formie uchwały.  

Pan Wójt wyjaśnił, że w 2010r. wpłynęła do pani Wojewody skarga pani Izabelli 
Nowosielskiej, mieszkanki Grotnik Małych i dotyczyła ona m.in. niepoinformowania jej o 
badaniach mammograficznych. Dodał, że zarzut ten był bezzasadny, gdyż władza stosowała 
różne monity przez radnych, sołtysów i księży, gazetę lokalną, by  jak najwięcej kobiet 
zachęcić do badania.  

Pan Przewodniczący RG dodał, że została przeprowadzona wyjaśniająca rozmowa z sołtysem 
wsi Grotniki Małe w kwestii komunikowania się ze skarżącą.    

Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność 
Wójta Gminy, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego projektu uchwały poddał go pod 
głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od głosu i nikt nie 
wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały został przyjęty 
jednogłośnie. 
 

Ad. 9d.   

Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Rady 
Społecznej Samorządowego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Brzostkowie, ponieważ nie było 
uwag do przedmiotowego projektu uchwały poddał go pod głosowanie jawne, w  którym za 
było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym 
stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały został przyjęty jednogłośnie. 

 
Ad. 9e. 
Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Rady 
Społecznej Samorządowego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Nowym Korczynie, ponieważ nie 
było uwag do przedmiotowego projektu uchwały poddał go pod głosowanie jawne, w  którym 
za było 14 radnych, nikt się nie wstrzymał od głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym 
stwierdził, że projekt przedmiotowej uchwały został przyjęty jednogłośnie.  
 
Ad. 9f.  
Na prośbę pana Przewodniczącego RG głos zabrała pani Danuta Zborowska, która wyjaśniła, 
że zgodnie z ustawą z 2005r. o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie Rada Gminy 
ma obowiązek uchwalenia warunków funkcjonowania oraz trybu i sposobu powoływania 
i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego na szczeblu gminnym.     
 
Pani radna Teresa Krupska zapytała czy członkowie Zespołu Interdyscyplinarnego będą 
otrzymywać wynagrodzenie.  
 
Pani Danuta Zborowska wyjaśniła, że  Zespół działa w godzinach pracy i w związku z tym 
nie otrzymuje dodatkowych świadczeń.  
 
Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w sprawie szczegółowych warunków 
funkcjonowania oraz trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu 
Interdyscyplinarnego w Gminie Nowy Korczyn, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego 



projektu uchwały poddał go pod głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie 
wstrzymał od głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt 
przedmiotowej uchwały został przyjęty jednogłośnie.  
 
Ad. 9g.  

Pan sekretarz wyjaśnił, że przedmiotowy projekt uchwały na podstawie ustawy o finansach 
publicznych umożliwia wójtowi inne należności niż podatkowe umarzać, odraczać bądź 
rozkładać na raty. Projekt zawiera szczegółowe zasady postępowania, kwoty jakie uprawniają 
wójta do umarzania wierzytelności i udzielania ulg oraz przypadki w jakich można dokonać 
umorzeń.  

Przewodniczący RG odczytał projekt uchwały w sprawie szczegółowych zasad, sposobu i 
trybu umarzania, odraczania i rozkładania na raty należności pieniężnych Gminy Nowy 
Korczyn i jej jednostek organizacyjnych, mających charakter cywilno – prawny oraz  
wskazania organów do tego uprawnionych, ponieważ nie było uwag do przedmiotowego 
projektu uchwały poddał go pod głosowanie jawne, w  którym za było 14 radnych, nikt się nie 
wstrzymał od głosu i nikt nie wyraził sprzeciwu, po czym stwierdził, że projekt 
przedmiotowej uchwały został przyjęty jednogłośnie.  
 

Ad. 10. 

Pan Wójt odpowiadał na zgłoszone interpelacje:   

- W kwestii drogi w Winiarach to zostaną pobocza uzupełnione kruszywem  w ramach 
obowiązującej umowy z wykonawcą.  
 
- Pan radny powiatowy Krzysztof Wojtaś wyjaśnił, że obecnie trwa procedura przetargowa 
celem, której jest wyłonienie wykonawcy do wykaszania poboczy przy drogach 
powiatowych, natomiast odnośnie rowów to  PZD sukcesywnie odmula je na podstawie 
zgłaszanych przez sołtysów potrzeb Sępichów, Kawęczyn , Błotnowola, Zabłocie, Stary 
Korczyn. Podkreślił, że przepusty zapewnić muszą właściciele posesji, gdyż nie ma 
możliwości ich sfinansowania z budżetu powiatu.   
 
- W spawie przystanku przy drodze krajowej, to nie jest możliwa lokalizacja w pasie 
drogowym oraz nie ma zgody właściciela działki przyległej w związku z tym nie jest możliwe 
podjęcie jakichkolwiek działań na chwilę obecną. Dodał, że również nie można dojść 
do kompromisu w kwestii rodzaju konstrukcji z jakiej powinien zostać on wykonany.       
 
- W kwestii mostu zgłoszonego przez pana radnego Artura Gruchałę, to ponieważ nie znalazł 
się on w  ewidencji Świętokrzyskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w  Kielcach 
ani w ewidencji gminnej stąd sfinansowanie jego remontu ze środków z zewnątrz jest 
utrudnione. Obecnie został wyłoniony wykonawca poprzez wysłanie zapytań ofertowych. 
Remont polegać będzie na wymianie przegnitego drzewa i przewidywany koszt nie 
przekroczy 15tys. zł. Zabiegi te mają jedynie sprawić, by most stał się przejezdny, gdyż 
gminę nie stać na budowę nowego obiektu.  
 



- Odnośnie interpretacji pani radnej Teresy Krupskiej dotyczącej nagrywania sesji to od 
dawna są one nagrywane na nośnik przez panią Monikę Kulczyk, by ułatwić sporządzanie 
protokołu.  Pan Wójt zwrócił uwagę, że dostęp do informacji podawanych do publicznej 
wiadomości za pośrednictwem strony internetowej jest co najmniej w 100% lepszy niż to 
miało miejsce w poprzedniej kadencji. Zwrócił uwagę, że zamieszczane informacje są 
aktualizowane na bieżąco, uruchomiona jest Księga Gości, na stronie pojawia się zaproszenie 
na sesję wraz z całym porządkiem.  
 
Pan Przewodniczący RG wyjaśnił, że informacja o przebiegu sesji pojawia się na stronie 
internetowej z jego inicjatywy. Ma ona na celu zapoznanie mieszkańców z problemami 
poruszanymi na sesji i jest jedynie streszczeniem, gdyż to w  protokóle znajduje szczegółowy 
przebieg posiedzenia. Dodał, że protokół z  ostatniej sesji zawierał 18 stron i nie każdy byłby 
chętny do przeczytania całości. Zwrócił uwagę, że protokoły są ogólnie dostępne w biurze 
obsługi Rady Gminy i można pewne szczegóły doczytać.  Poinformował, że zanim podjął 
decyzję o publikowaniu tego rodzaju informacji sprawdził jak wygląda to na stronach 
internetowych innych gmin i doszedł do wniosku, że taka forma będzie najlepsza i najbardziej 
przejrzysta  dla zwykłego czytelnika. Podkreślił, że w poprzedniej kadencji nie było żadnej 
informacji o sesjach ani o ich przebiegu i nikomu to nie przeszkadzało, w  tej chwili nie 
wątpliwie został zwiększony dostęp do tych wiadomości. 
 
Pan Wójt zwrócił uwagę, że ustawa o informacji publicznej nakłada na jednostki samorządu 
terytorialnego obowiązek umieszczania pewnych danych na stronie internetowej. Zachęcał 
do odwiedzania strony Urzędu, gdyż obfita jest ona w różne wiadomości. Dodał, że w jego 
ocenie dobrze, że krótka informacja o sesji pojawia się po posiedzeniu. Zwrócił uwagę, 
że wyszczególnianie w niej nazwisk sołtysów i radnych zgłaszających interpelacje może 
zrodzić konflikty. Podkreślił, że strona urzędowa ma na dobrym poziomie zapewniony dostęp 
do danych w porównaniu z innymi gminami powiatu buskiego. Poinformował, że jedynie 
Gmina Busko- Zdrój umieszcza na swojej stronie transmisję na żywo z sesji, gdyż poniosła 
spore nakłady finansowe i posiada odpowiednie urządzenia do tego służące. Dodał, że naszą 
Gminę nie stać na taką inwestycję i dlatego u nas umieszczana jest krótka informacja 
wraz ze zdjęciami. Zaapelował, by radni i sołtysi zgłaszali propozycje jakie inne wiadomości 
umieszczać na stronie oraz ewentualne zastrzeżenia i propozycje.  
 
- W kwestii wnioskowanych znaków drogowych zostało wystosowane odpowiednie pismo 
do Powiatowego Zarządu Dróg w Busku-Zdroju dotyczące zmiany w organizacji ruchu 
drogowego i na dzień dzisiejszy jeszcze nie otrzymano zgody na ich umieszczenie.  
 
- Sprawa porządkowania placu wokół przedszkola będzie wykonywana w takim zakresie jak 
to było do tej pory, natomiast planowane są w najbliższym czasie remonty wewnątrz 
budynku, o których wspominała już pani Dyrektor. Projekt budowy 13 placów zabaw 
na terenie Gminy został skreślony z  racji braku środków, ale w zamiarze jest pozyskanie 
środków na  powstanie jednego właśnie przed przedszkolem działającym przy Szkole 
Podstawowej np. w ramach programu „Radosna szkoła”. Zwrócił uwagę, że problemem 
w pozyskaniu środków na takie przedsięwzięcie jest to, że przedszkole znajduje się w przy 



Urzędzie Gminy, a nie przy szkole. Podkreślił, że działania są podejmowane w tym kierunku 
i będę one obejmować również prace mające na celu odwodnienie całego terenu.    
 
- Pan Wójt wyjaśnił panu radnemu Władysławowi Treli, że melioracja szczegółowa 
powstawałaby sukcesywnie na przestrzeni kilku lat (2-3) i umożliwiłaby kompleksowe 
załatwienie kwestii odwodnienia całej gminy bez obciążania własnego budżetu. W związku 
z powyższym zachęcał radnych i sołtysów do poczynienia starań, by jak najwięcej  rolników 
podpisało deklarację do przystąpienia do tego projektu. Dodał, że realizacja poprzedzona 
zostanie procedurami przetargowymi, następnie wykonywane będą prace projektowe.  Dodał, 
że  z budżetu gminy może być sfinansowane drobne odmulanie istniejących rowów, ale tylko 
przy realizacji tak dużego przedsięwzięcia możliwa jest nie tylko melioracja szczegółowa 
ale i główna bez udziału środków własnych gminy.  
 
- W kwestii przydomowych oczyszczalni to odbywać się będą spotkania informujące 
na jakich warunkach  może przebiegać inwestycja w szczególności przy jakim udziale 
finansowym Gminy, Urzędu Marszałkowskiego i mieszkańca z osobami, które wypełniły 
wniosek o dofinansowanie budowy. Dodał, że przymierzana jest kwota 3tys. zł 
od mieszkańca. Zwrócił uwagę, że w innych gminach Opatowiec czy Bejsce za projekty 
płacili mieszkańcy, natomiast u nas za wszystkie 340 projekty zapłacono z budżetu gminy 
ponad 60 tys. zł.    
 
- Droga, o którą wnioskował pana radny Czesław Zawada zostanie w miarę możliwości 
uzupełniona ze środków w ramach bieżącego utrzymania dróg.  
 
- W sprawie drogi na Wesołej, to w tamtej kadencji została ona uzupełniona gruzem, który 
gmina otrzymała bezpłatnie w  ilości 300t, obecnie podejmowane są sukcesywnie działania 
mające na celu zapewnić przejezdność tej drogi.  
 
Zaapelował pan Wójt, by w związku z planowaną przez Nadleśnictwo w Chmielniku wycinką 
a następnie wywózką drzewa  mieszkańcy wsi Harmoniny, Ucisków i Badrzychowice okazali 
wyrozumiałość i współpracowali z  Lasami Państwowymi. Poprosił, aby wszelkie 
uszkodzenia infrastruktury drogowej powstałe przez wywózkę drewna zgłaszać do Urzędu.   
 
- Na chwilę obecną Gmina przygotowuje wniosek dla mieszkańców, którzy zdecydowali się 
na instalację tzw. „Solarów”  i z chwilą ich podpisania będą uruchamiane kolejne procedury. 
Pan Wójt dodał, że nie można określić dokładnej daty realizacji tego projektu, obecnie 
sporządzane są umowy między mieszkańcem a Gminą oraz regulamin. Zwrócił uwagę, 
że warunkiem montażu instalacji jest,  by pokrycie dachowe nie było z eternitu.  
 
- Pan Wójt wyjaśnił, że zarządcą  rzeki Nidy jest Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej 
w Krakowie i nie ma on w planie  pogłębiania koryta tego cieku wodnego. Natomiast 
Świętokrzyskie Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych w Kielcach administruje wałami 
i posiada projekt oraz środki na ich budowę.  
 



- W kwestii zgłaszanych dróg gminnych do remontu to w miarę możliwości będą 
sukcesywnie uzupełniane, o ile pozwolą na to środki zapewnione w budżecie.   
 
- Pan Wójt przypomniał, że do rozpoczęcia melioracji szczegółowej wymagana jest zgoda 
75% mieszkańców danej miejscowości. Dodał, że w deklaracji trzeba ująć wszystkie działki, 
które są w posiadaniu danego mieszkańca, gdyż niezbędne to jest do celów projektowych.    
 
Ad. 11. 
Pani sołtys Danuta Ragan zapytała czy jest możliwe dokonanie zmian w regulaminie 
przyznawania stypendium dla uczniów, gdyż zdaniem jej obecny jest krzywdzący. Zwróciła 
uwagę, że wg niego do dochodu wliczane są świadczenia pielęgnacyjne i rodzinne, 
co powoduje, że rodziny o mniejszym statucie materialnym nie dostają świadczenia, 
gdyż przekraczali próg dochodowy.  
 
Pan Wójt wyjaśnił, że regulamin można zmienić, ale kryteria ustalone są przez ustawodawcę. 
Dodał, że tylko dzięki nim można w jakiś sposób ograniczyć dostęp do tego rodzaju 
świadczeń.  
 
Pani sołtys zwróciła uwagę, że przyznane świadczenie pielęgnacyjne oznacza, że w danej 
rodzinie również ponoszone są dodatkowe koszty i nie powinno być ono brane do dochodu 
przy przyznawaniu stypendium.  
 
Pani Danuta Zborowska wyjaśniła, że regulamin przyznawania stypendium opracowany 
został na podstawie ustawy Ministerstwa Edukacji Narodowej, która odwołuje się w tej 
kwestii do uchwały o pomocy społecznej. W ustawie tej określony jest próg dochodowy w 
wysokości 351zł na członka rodziny. Zwróciła uwagę, że w innych gminach stypendium jest 
przyznawane tylko dla uczniów, którzy korzystają spoza ramowego programu nauczania np. 
dodatkowe lekcje czy basen i wówczas na podstawie rachunków otrzymują oni świadczenia.  
 
Pan Wójt dodał, że jest określona pula środków na stypendia, która jest rozdzielana między 
uczniów  spełniających przyjęte kryteria. Kryterium to obejmuje zarówno wielodzietność jak 
i dochód na jednego członka rodziny. Zwrócił uwagę, że świadczenia przyznawane są 
na podstawie dokumentów złożonych przez wnioskodawcę.  
 
Pan sołtys Feliks Ragan  poprosił o uzupełnienie kamieniem i wyrównanie dróg dojazdowych 
do wału uszkodzonych podczas powodzi, o interwencję u pana Niedźwiedzia, który zasypał 
rów melioracyjną oraz o wystosowanie pisma o uporządkowanie gospodarstw, gdyż część 
z nich jest zaniedbana.  
 
Pan Wójt poprosił o cierpliwość, gdyż równiarka zostanie skierowana na drogi gminne. 
Natomiast w kwestii pana Niedźwiedzia to zobowiązał się, że jak tylko pozyska środki 
na zakup przepustów samodzielnie udrożni rów. Zwrócił uwagę, że zarówno sołtysi jak 
i radni mają prawo zwracać uwagę mieszkańcom, których posesje są zaniedbane, by je 
uporządkowali. Dodatkowo Straż Gminna odwiedza gospodarstwa i upomina niektórych 
właścicieli. Zasygnalizował, że na kolejnej sesji będzie podejmowana uchwała o zmianach  



w Regulaminie utrzymania czystości na terenie Gminy Nowy Korczyn w związku ze zmianą 
ustawy. Podkreślił, że mieszkańcy winni mieć zawarte umowy zarówno na odbiór śmieci jak 
i ścieków.  
 
Pani sołtys Halina Siemieniec zwróciła uwagę, że Straż Gminna zapowiadała kontrolę 
gospodarstw w Kawęczynie i nie doszło do niej. Następnie poprosiła o kamień na pobocze 
przy drodze na Radła oraz zgłoszenie do wykonawcy, że zaczyna pękać asfalt.  
 
Pan Wójt wyjaśnił, że tego typu kontrole zwykle są niezapowiedziane.  
 
Pani sołtys Krystyna Dybał zwróciła uwagę, że uczniowie szóstej kasy z Ostrowiec zajęli 
pierwsze miejsce w Gminie Nowy Korczyn pod względem ilości punków zdobytych podczas 
egzaminu. Na zarzuty pana radnego Czesława Zawady w kwestii nie zgłaszania potrzeb 
na kruszywo na drogi dojazdowe odpowiedziała, że wynika to z tłumaczeń, że brak środków 
w budżecie na realizację  takich przedsięwzięć. Dodał, że w poprzedniej kadencji 11 
zestawów kamienia zostało skierowane na Ostrowce.  
 
Pan Wójt zwrócił uwagę, że w żaden sposób nie umniejszał zasług uczniów ani nauczycieli, 
również uczestniczył w uroczystościach związanym z Dniem Dziecka. Dzieci ze Szkoły 
Podstawowej w Ostrowcach będą  miały okazję w innych placówkach również będą miały 
okazję wykazać się wiedzą. Dodał, że niejednokrotnie radny Czesław Zawada wnioskował 
o remonty dróg i w miarę możliwości są one remontowane.  
 
Pani radna Teresa Krupska poinformowała, że na ul. Krakowskiej, Tarnowskiej i Zaścianek 
świeci się światło uliczne całą noc. Poprosiła również o uporządkowanie opuszczonych 
obejść m.in. na ul. Stopnickiej,  koło Alternatywy oraz o wykoszenie poboczy przy drogach 
wyjazdowych. Następnie zapytała czy ustalono nowe stawki na śmieci, kanalizację i wodę.  
 
Pan Wójt poprosił, aby zgłaszać do pana Stefana Majchra wszelkie nieprawidłowości 
w funkcjonowaniu oświetlenia ulicznego. W kwestii stawek to obowiązują te dotychczasowe, 
zmiany planowane są dopiero na kolejnej sesji.      
 
Pani radna Teresa Krupska poinformowała, że jest zbulwersowana tym, że pan Wójt 
powiedział, że nie wypada sugerować pani redaktor fotografowania palcu zabaw, a to była jej 
interpretacja. Następnie odniosła się do decyzji odmownej  na publikację w gazetce gminnej 
jej artykułu, który uznano za autopromocję. W związku z tym zapytała w jaki sposób może 
się kontaktować z mieszkańcami Nowego Korczyna.  
 
Pan Wójt wyjaśnił, że przykro mu się zrobiło jak pani radna sugerowała pani redaktor 
fotografowanie zaniedbanego placu przed przedszkolem, a z mieszkańcami może 
zorganizować spotkanie, bądź opublikować artykuł w prasie lokalnej Tygodniku Ponidzia czy 
Korso czy na stronie internetowej. Dodał, że w tym artykule pani radna dyskredytuje zarówno 
obecną Radę Gminy jak i władzę. 
 



Pan radni oburzyła się, że pan Wójt odsyła ją do Tygodnika Ponidzie czy Korso, twierdząc, że 
ją „na to stać” (co nie zostało powiedziane przez pana Wójta).  
 
Pani Kierownik GOK zaprosiła zebranych na organizowane przez Gminny Ośrodek Kultury 
w dniu 19 czerwca br. o godz. 16:30 Sobótki  na muszli koncertowej w Nowym Korczynie. 
Podczas imprezy odbywać się będą konkursy, występy a zwieńczeniem będzie zabawa 
taneczna.  
 
Ad. 12.  
Przewodniczący Rady Gminy podziękował zebranym za udział w dziesiątej sesji Rady Gminy 
w Nowym Korczynie i o godz. 14:25 zakończył obrady sesji. 
 
 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy  
        w Nowym Korczynie  
 
            Anna Wiśniewska  

 

 
Protokółowała Monika Kulczyk 


